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• Tervek, pályák, milliók 

Sportközpont a laktanyában 

A Kossu thban m a j d a n s p o r t p á l y á k is l esznek . (Miskolczi Róbert) 

A költségvetésről 

Variációkf több pályára 
A szabadtéri sportpályákkal kapcsolatosan két le-

hetőség közül választ az universitas igazgatótanácsa. 
A változat: hat tenisz-, négy kézilabda- és három ko-
sárlabdapálya, valamint egy úgynevezett kocogópálya 
(futóút). B változat: három kézilabda-, három tenisz-, 
két kosárlabda- és egy futópálya, valamint egy futball-
pálya. A tervkoncepciók szerint a pályákat bitumen, 
salak, illetve fű borítaná. Az egészen hosszú távú ter-
vekben szerepel egy uszoda építése, valamint a Bo-
szorkányszigeten több szabadtéri pálya és vízitelep lé-
tesítése. 

• M u n k a t á r s u n k t ó l 
A Magyar Tudományos 

Akadémia 162. közgyűlését, 
és egyben tagválasztó ülését 
tartották a múlt héten hétfőn 
és kedden. A testület 35 
rendes , 34 l eve lező , 36 
külső és 38 tiszteleti tagot 
vá lasz to t t a t u d o m á n y o s 
osztályok jelölései alapján. 
Az Akadémia helyzetéről 
szóló beszédében a testület 
elnöke, Glatz Ferenc kije-
len te t t e : a magya r tudo-
mánypoli t ikának igazodni 
kell ugyan az európai uniós 
elvárásokhoz, de a más or-
szágokban létező akadémiá-

• B u d a p e s t (MTI) 
A Magyar Tudományos 

Akadémia közgyűlése a má-
sodik napon e l fogadta az 
MTA jövő évi fejlesztései-
hez szükséges , összessé-
gében négymilliárd forintot 
k i t evő t ö b b l e t t á m o g a t á -
si igényekről szóló irányel-
vet. 

Az Akadémia az idén 15 
milliárd forintot kap az álla-
mi költségvetéstől. A 162. 
közgyűlés második napján 
Keviczky László főtitkár le-
szögezte: a tervezetben - el-
térve a korábbi gyakorlattól 
- nem intézmények szerinti 
c sopor tos í t á sban , hanem 
konkrét feladatokhoz kötve 
állították össze pénzügyi tá-
mogatási igényeiket. Közöt-
tük szerepel a kutatóintéze-
tek konszolidációja, amiről 
a közgyűlés külön napirend-
ként tárgyal. 

Az irányelvekben figye-
lembe vették, hogy elenged-
hetetlen a felsőoktatásban 
tanítók keresetéhez képest 
alacsonyabb jövedelmű ku-
tatók bérének rendezése. Az 

• B u d a p e s t (MTI) 
Az Akadémia intézethá-

lózatának konszol idác iós 
f o l y a m a t á r ó l Kev iczky 
László, az MTA fóti tkára 
számolt be a tudós testület 
előtt. 

Mint mondta: a konszoli-
dáció céljára az állami költ-
ségvetésből három évre há-
romszor 600 millió forintot 
kapott az Akadémia. Tavaly 
például 60 millió forintot 
fo rd í to t t ak a könyv tá r ak 
helyzetének javítására, 270 
milliót pedig az intézeti ala-
pellátás fejlesztésére. Idén 
már a támogatásból és a ma-
radvány pénzből 930 millió 
jut ez utóbbira: A Konszoli-
dációs Bizottság az Akadé-
miai Kutatóhelyek Tanácsá-
val (AKT) egyetértésben fo-
gadta el a tudományterüle-
tek közötti pénzfelosztás el-
veit. 

Az egyes in téze teknek 
megítélt összegeket a kura-

• B u d a p e s t (MTI) 
Az akadémia könyvtára 

egyre nehezebb helyzetben 
van - mondta Náray-Szabó 
Gábor, a könyvtár konszoli-
dációs elképzeléseinek ki-
do lgozásáva l megb ízo t t 
főtitkár-helyettes. 

űA könyvtárnak nemcsak 
fenn kell tartania magát, de 
fejlesztenie is kell a hagyo-
mányos humántudományi 
gyűjtőköri munkáját, ugyan-
akkor egy számí tógépes , 
természettudományi szak-
könyvtári információs háló-
zatot kell l é t r ehozn ia , 
amelyben fontos szerepet 
kapnak majd a kutatóintéze-
tek. 

Náray-Szabó Gábor el-
mondta: gyarapítani kell a 
nye lv tudomány, az ókor-
történet és klasszika-filoló-
gia, valamint az orientalisz-
tika gyűj tőkörébe tar tozó 

kon folyó munkát másolni 
semmiképpen sem szabad; a 
tudományt irányítani nem 
szükséges , inkább mene-
dzselni kell. 

A tudós testület elfogadta 
az MTA jövő évi fejleszté-
seihez szükséges többlettá-
mogatási igényekről szóló 
irányelvet, és beszámolót 
hallgatott meg az Akadémia 
intézethálózatainak konszo-
l idác iós f o l y a m a t á r ó l . A 
közgyűlésen elhangzott az 
is, hogy az akadémia i 
könyvtár egyre nehezebb 
helyzetben van. ezért át kell 
alakítani. 

akadémikusok és doktorok 
t i sz te le td í ja pedig - kor-
mányrendelet alapján - au-
tomatikusan emelkedik. Az 
akadémiai könyvtári hálózat 
könyv- és folyóirat beszer-
zései folyamatosan drágul-
nak. 

A közgyűlés határozata 
alapján az európai uniós és 
a N A T O - c s a t l a k o z á s h o z 
kapcsolódó kutatások, vala-
mint általában a nemzetközi 
t u d o m á n y o s kapcso la tok 
ápolásához kérnek többlet-
támogatást. 

A javaslatokban kutatói 
ö s z t ö n d í j a k és kuta tás i 
programok pénzügyi fede-
zete is szerepel. A Pénzügy-
minisztérium számára már 
januárban megküldött ösz-
szeállításba gép- és műszer-
beszerzések, valamint a ku-
tatóintézetek eszközállomá-
nyának felújí tása is beke-
rült. 

A közgyűlés elfogadta az 
MTA 1997. évi, 12 milliárd 
for intos költségvetésének 
megvalósításáról beterjesz-
tett beszámolót. 

tóriumok határozták meg. A 
t ö b b l e t f o r r á s b ó l idén az 
élettudományok 50,7 száza-
lék, a természettudományok 
38,3 százalék, a társadalom-
tudományok pedig 11 szá-
zalékkal részesültek. 

Ez a megoszlás az élettu-
dományok évtizedes elma-
radását részben kompenzál-
ta - állapította meg a főtit-
kár. Keviczky László el-
mondta: az intézetek költ-
ségvetési támogatása öz-
s z e s s é g é b e n min tegy 20 
s záza l ékka l n ö v e k e d e t t , 
csökkenő létszám mellett, 
de az ellátás ma is rendkívül 
s zegényes , a működés i 
költségek pedig rendkívül 
szűkösek. A főtitkár beje-
lentette: a hivatalos dön-
téseknek megfele lően fo-
lyamatban vannak az akadé-
miai i n t é z m é n y h á l ó z a t 
szerveze t i á ta lak í tásáva l 
összefüggő telephelyválto-
zások. 

könyvállományt. Felhívta a 
figyelmet arra is, hogy a ter-
mésze t t udományos szak-
könyvtár helye és jövője a 
könyvtár szervezetén belül 
nem valósítható meg. Mivel 
egy ilyen országos gyűjte-
mény létrehozására jelentős 
az igény, az MTA intézetei-
vel együ t t t e rvez ik egy 
olyan hálózat kialakítását, 
amely fizikailag különböző 
helyeken ugyan, de minden-
ki s zámára e l é rhe tő . A 
könyvtár átalakítása során 
több sze rveze t i egység 
megszűnik, több embert el-
bocsátanak, az informatika 
megerősítésére szakembere-
ket vesznek fel - közölte a 
főtitkár-helyettes. Azt is el-
mondta, hogy ha a pályázat 
kiírása sikerrel jár, július 1-
jétől remélhetőleg lesz új 
főigazgatója az akadémiai 
könyvtárnak. 

Bár M a g y a r Bálint kul-
t u s z m i n i s z t e r m á r c i u s 
e l e j én a l á í r t a W a s h i n g -
t o n b a n a f e l sőok ta tá s á t -
a l a k í t á s á r a v o n a t k o z ó 
százö tvenmi l l ió do l l á ros 
v i l á g b a n k i k ö l c s ö n e -
gyezmény t , a k k o r és ott 
a hitel effekt ív folyósítá-
s á n a k öt feltételt s z a b t a k 
a v i l á g b a n k i s z a k e m b e -
rek . E szerint a kölcsön-
szerződés csak a k k o r lép 
h a t á l y b a , ha a kormány-
m á j u s 1 - j é i g t e l j e s í t i 
mind a z öt feltételt . Hor-
v á t h B. T a m á s , a v i lág-
bank i pro jekt művelődé-
si minisztér iumi re fe ren-
s e a D é l m a g y a r o r s z á g 
é r d e k l ő d é s é r e e lmond ta : 
a k o r m á n y m i n d a z ö t 
feltételt teljesítette a me-
g a d o t t h a t á r i d ő i g . A re-
f e r e n s szer in t ez a z t je-
lenti, h o g y S z e g e d e n és 
D e b r e c e n b e n m é g a z 
idén m e g k e z d ő d h e t n e k 
a z integrációhoz kapcso-
lódó b e r u h á z á s o k . 

Korábban már írtunk ar-
ról, hogy a szegedi universi-
tas eredeti beruházási tervé-
ben az szerepelt, hogy 1998 
őszén világbanki pénzből 
megkezdik az Ady téri sport-
telepen a közel hatmilliárd 
forintba kerülő könyvtár épí-
tését. Március végén azon-
ban, éppen a fent említett 
okok miatt, úgy nézett ki a 
dolog, hogy az építkezés el-
kezdése nagy valószínűség-
gel átcsúszik a jövő évre. -
Azzal, hogy a kormány mind 
az öt feltételt teljesttette, ha-
tályba lépett a Világbankkal 
kötött kölcsönszerződés -
hangsúlyozta Horváth B. Ta-
más. A hitel folyósításához 

• M u n k a t á r s u n k t ó l 
A művelődési és közokta-

tási miniszter pályázatot hir-
detett köztársasági ösztöndíj-
ra. A felhívásra a felsőoktatá-
si intézmények nappali tago-
zatos alap- és kiegészítő kép-
zésben részt vevő hallgatói 
jelentkezhetnek két lezárt fél-
év után. Az ösztöndíjban az 
intézmények kiemelkedő ta-
nulmányi eredményű, illetve 
szakmai területen kimagasló 
munkát végző hallgatói ré-
szesülhetnek. A pályázat el-
bírálásának rendjét és feltéte-

azonban még a mindenkori 
kultuszminiszternek szerző-
dést kell kötnie az integrált 
felsőoktatási intézményekkel. 
A referens szerint ez a közel-
jövőben megtörténik. Az alá-
írás után Szegeden és Debre-
cenben, az ország két legéret-
tebb integrált felsőoktatási 
intézményében megtehetik az 
első kapavágást, elkezdőd-
hetnek a földmunkák. Rácz 
Béla, a JATE integrációs rek-
torhelyettese lapunknak el-
mondta: Szegeden az első ka-
pavágást az je lent i majd, 
hogy az Ady téri sporttelepet 
kiköltöztetik a Kossuth-lakta-
nyába, ahol előbb még kiala-
kítanak egy sportcentrumot. 
A könyvtár építése csak az-
után, várhatóan 1999 végén 
vagy 2000 elején kezdődhet 
meg az Ady téren. 

Az egyetemisták által oly 
kedvelt Ady téri sporttelepen, 
ahol heti átlagban körülbelül 
négyezer hal lgató fordul 
meg, jelenleg négy kézilab-
dapálya, két tenisz-, egy ko-
sár-, egy röplabda-, egy láb-
tenisz- és egy futópálya, va-
lamint két kisebb szükségtor-
naterem, öt öltöző és 4, azaz 
négy darab (!) zuhany szol-

leit az egyetem vagy a főis-
kola szabályzatában határoz-
zák meg. A köztársasági ösz-
töndíj egy tanévre tíz hóna-
pon át adható, és havi össze-
ge 17 ezer forint. Az ösztön-
díjat az intézmény által rang-
sorolt javas la t alapján a 
művelődési miniszter adomá-
nyozza, és a tanévnyitó ün-
nepségen adják át. A pályá-
zatot a miniszternek címezve 
az intézmény vezetőjének 
kell benyújtani. A leadás ha-
táridejét az intézmények saját 
szabályzata írja elő. 

gálja a sportolási lehetősége-
ket. Szabó József, a JATE 
Testnevelés Tanszékének ve-
zetője leszögezte: a Kossuth-
laktanyában ennél csak job-
bat lehet építeni. Minőségi 
ugrást jelentene, ha a számá-
ban is több szabadtéri pályát 
korszerű burkolattal (rekor-
tán, műfű) és gazdaságos vi-
lágítással, a tusolókat pedig 
víztakarékos rendszerrel lát-
nák el, illetve szerelnék fel. 
A tanszékvezető szerint min-
dehhez körülbelül 250-300 
millió forint kellene. S akkor 
még nem beszélt a távlati ter-
vekről: egy uszoda, illetve a 
Boszorkányszigeti vízibázis 
kialakításáról. Szabó József 
úgy vélte, hogy a Kossuth-
laktanya és a tanárképző főis-
kola Topolya Sori sportcsar-
noka együttesen alkothatná 
az universitas majdani sport-
centrumát. 

Rácz Béla szerint az Ady 
teret legalább hasonló kapa-
citású sportcentrummal sza-
bad csak kiváltani a Kos-
suth-laktanyában. Az előké-
szítő munka már az év ele-
jén elkezdődött a műszaki 
szakemberek, a testnevelők 
és a hallgatók bevonásával. 

Elsó lépésben a már meg-
lévő kaszárnyaépüle teke t 
kell átalakítani sport célok-
ra. Ez az ötszáz négyzetmé-
teres sportcsarnok felújítá-
sát, a háromszáz négyzetmé-
teres legénységi és a nyolc-
van négyzetméteres tiszti ét-
kezde tornateremmé, a gyen-
gé lkedő épü le tének öl-
tözőhelyiségekké, valamint 
az órépület tanári szobákká 
történő átalakítását jelenti. A 
szabadtéri sportpályákkal 
kapcsolatosan rövidebb és 
hosszabb távú célok fogal-
mazódtak meg, s azok lehet-
séges megvalósítására há-
rom verz ió készül t , 
amelyből végül is kettő ma-
radt versenyben. (Lásd kere-
tes írásunkat.) E tervkoncep-
ciók közül válasz t ma jd 
egyet az universitas igazgat-
ó tanácsa . A k iv i te lezés i 
munkála tok várhatóan az 
ősz folyamán kezdődnek el, 
és jövó év végén fejeződnek 
be a laktanyában. Az épüle-
tek át-, illetve a szabadtéri 
pályák egy részének kialakí-
tására jelenleg 120 millió fo-
rint áll rendelkezésre. Rácz 
Béla azonban hangsúlyozta, 
hogy a sportcentrum további 
fejlesztésére folyamatosan 
nyújtanak be pályázatokat, 
sőt, erre a célra saját bevéte-
leikből is fordítanak majd 
pénzt. Szabó és Rácz egye-
tértett abban, hogy a leendő 
sportcentrum az egyetemi és 
főiskolai hallgatók és okta-
tók mellett a város polgárai-
nak érdekeit is szolgálhatná, 
s rendkívül ésszerű dolog 
lenne, ha azt Szeged városa 
közösen működtetné az uni-
versitasszal. 

Szabó C. Szilárd 

Orvosi ülések 
• DM-információ 

Két t udományos ülést 
szervez a héten a Szent-
Györgyi Albert Orvostudo-
mányi Egyetem Tudomá-
nyos Ülések Bizottsága és a 
Szegedi Akadémiai Bizott-
ság Orvostudományi Szakbi-
zottsága. A mai programot a 
humángenetikai munkabi-
zottsággal közösen szervez-
ték. 15 órától az akadémiai 
bizot tság székházában az 
Országos Onkológiai Inté-
zet, a Fodor József Országos 
Közegészségügyi Központ 
és a Szegedi Biológiai Köz-
pont rrfunkatársai tartanak 
előadásokat. Csütörtökön 16 
órakor ugyanott Gerta Vrbo-
va, a Univers i ty Col lege 
London professzora, egyben 
a SZOTE vendégprofesszora 
tart angol nyelvű előadást. 

Konferencia 
Párizsban 

• M u n k a t á r s u n k t ó l 
A Szent-Györgyi Albert 

Orvostudományi Egyetem 
Népegészségtani Intézetének 
három oktatója, dr. Dési Il-
lés egyetemi tanár, dr. Nagy-
majtényi László tudományos 
tanácsadó és dr. Papp And-
rás egyetemi adjunktus részt 
vesznek és előadásokat tarta-
nak a Nemzetközi Toxikoló-
giai Társaság nemzetközi 
kongresszusán, Párizsban. A 
július 5. és 9. között rende-
zett szakmai fórum főtémája 
a XIX. század kémiai biz-
tonsága. 

EU-bemutató 
• Budapes t (MTI) 

Az Európai Unió felsőok-
tatását mutatta be a múlt hé-
ten Budapesten rendezett há-
romnapos diákkonferencia. 
A „Hal lga tók Európá ja -
Európa hallgatóinak" cím-
mel 100 külföldi és magyar 
diák részvételével rendezett 
tanácskozás kiemelt cél ja 
volt a gyakorlatias jellegű 
tájékoztatás az EU külön-
böző oktatási programjairól. 
A konferencián arról hallhat-
tak a résztvevők, hogy mi-
lyen a felsőoktatás és a poli-
tika kapcsolata az EU-ban, 
illetve Magyarországon. 

Ünnepelt az ELTE 
• Budapes t (MTI) 

Az Eötvös Loránd Tudo-
mányegyetem tanácsa az in-
tézmény alapításának 363. 
évfordulója alkalmából ün-
nepi közgyűlést tartott az 
egyetem aulájában. „Az Eu-
rópai Unióhoz csatlakozó ál-
lamok szuverenitása" cím-
mel az ez évi „Pázmány Pé-
ter előadást" Valki László, az 
ELTE Állam- és Jogtudomá-
nyi Kara nemzetközi jogi 
tanszékének vezetője tartot-
ta. A professzor véleménye 
szerint Magyarország szuve-
renitása az EU-tagság elnye-
rése után sem csökken, sőt 
bizonyos értelemben nó. A 
magyar állam az unióba való 
belépéssel nem mond le ön-
állóságáról, hanem arra vál-
lal kö te leze t t sége t , hogy 
meghatározott ügyekben az 
EU döntéseit Magyarország 
számára kedvező módon be-
folyásolja, illetve alakítsa -
jelentette ki. Az rendezvé-
nyen jubileumi előadást tar-
tott Baross Gábor Liszt-dí-
jas karnagy „Az Eötvös Lo-
ránd Tudományegyetem ze-
nei együttesei 1948-1998" 
c ímmel . A Bartók Béla 
Énekkar és az Egyetemi 
Koncertzenekar vezetője ki-
fejtette, hogy a szeptember-
ben é le tbe lépő Nemzet i 
a laptanterv meglehetősen 
mostohán bánik a zeneokta-
tással. A közgyűlésen fela-
vatták az ez évi „tiszteletbeli 
doktor és professzor" cím-
mel kitüntetetteket. 

Köztársasági ösztöndíj Ismét Fulbright 
• M u n k a t á r s u n k t ó l 

A Fu lb r igh t M a g y a r -
Amerikai Oktatási Csere-
program Bizottság ösztöndí-
j aka t h i rde te t t az 1 9 9 9 -
2000-es tanévre. 

Fu lb r igh t ö s z t ö n d í j r a 
azok a magyar állampolgá-
rok pá lyázha tnak , akik 
felsőfokú végzettséggel, va-
lamint megfelelő szintű an-
gol nyelvtudással rendel-
keznek, és az Egyesült Álla-
mokban szeretnének oktat-
ni, kutatni vagy továbbta-
nulni. 

Pályázati űrlapok a Fulb-
right és a Tanulmányi Taná-
csadó központtól igényel-
hetők ( J A T E Központ i 
Könyvtár, Amerikai Felső-
oktatási Információs Köz-
pont, 6720 Szeged, Dugo-
nics tér 13.). 

A pályázatokat a szüksé-
ges mellékletekkel együtt 
j ú l i u s 15-éig három pél-
dányban, angol nyelven kell 
a Fulbright Bizottsághoz el-
juttatni (1146 Budapest, Aj-
tósi Dürer sor 19-21., Pro-
fesszorok Háza). 

Az intézetek 

A könyvtár 


